
 א. “ויקהל משה” ביאור דברי רש”י.  ב. ל”ט מלאכות שבת מן התורה מנין?  ג. למה בי”ד מלקין ל”ט מלקות והלא התורה אמרה “ארבעים יכנו”?  
ד. מדוע בא ציווי על מלאכת ‘הבערה’ בנפרד?  ה. להוציא כדורי תרופה מעטיפתם כאשר מוחק אותיות.  ו. מתי כותב אות אחת וחייב משום כותב.

“ויקהל משה” ביאור דברי רש”י והערת הרא”ם על זה
1בפרשת ויקהל יש רש”י תמוה, סתום וחתום. הרא”ם השאיר אותו בצריך עיון, א. 

וברוך ה’ מצאנו לו תירוץ כל כך יפה ופשוט. רש”י כותב: “ויקהל משה וכו’. והוא לשון 
הפעיל, שאינו אוסף אנשים בידים, אלא הן נאספים על פי דיבורו”. מה קושיית רש”י? 
לְמַד”, “וַיֹּאמַר”. למה  מַע יתרו”, “וַיִּ שְׁ קְהַל? כמו: “וַיִּ למה כתוב ויקהל, ולא כתוב למשל וַיִּ
קְהֵל”? אז רש”י אומר, אם היה אוסף אותם בידיים, זה פועל ישיר. הוא אוסף  נאמר “וַיַּ
אותם. אבל כאן הוא מדבר והם נאספים, זה נקרא פועל יוצא לשלישי - גורם פעולה, 
גורם להם שיתקהלו, ולכן בא בבניין הפעיל. והרא”ם שואל על זה, מתי אומרים חילוק 
בין בנין קל להפעיל? כשהפועל בא גם בצורה הזאת וגם בצורה הזאת. למשל: לָבַשׁ 
ישׁ - הלביש לאחרים את הבגד - "ויפשט  ישׁ. לָבַשׁ - הוא לבש את הבגד. הִלְבִּ – הִלְבִּ
שׁ אותם את אלעזר בנו" )במדבר כ', כ”ח(. יש הלובש ויש  משה את אהרן את בגדיו וַיַלְבֵּ
קְהַל” לא אומרים  המלבוש ויש המלביש. שלושה דברים. אבל כאן אי אפשר לומר “וַיִּ
” בבנין קל, אלא אומרים: “הקהלתי”. וראייה לדבר, נקח דוגמא  י”, “קָהַלְתָּ “קָהַלְתִּ
כַם?! אין  ם - השכים - משה בבוקר” )שמות ל”ד, ד’(, אתה יכול לומר שָׁ כֵּ אחרת – “וַיַשְׁ
מלה כזאת, אלא חייבים לומר השכים. והשכים פירושה השכים את אחרים?! לא, אלא 
הוא השכים. והוא בכלל לא פועל יוצא, הוא פועל עומד, ואפילו הכי אתה אומר בבנין 
הפעיל. מלה שאינה באה בבניין קל לא שואלים עליה למה היא לא כתובה בבנין קל, 

כי ככה הפועל הזה. זו קושיית הרא”ם. 

יישוב דברי רש”י
“ראה זה מצאתי אמרה ב.  כתוב:  פעם אחת בתנ”ך שבאה קָהַל בבניין קל.  אבל יש 

קהלת”. )בקהלת )ז’, כ”ז( כתוב ביטוי כזה(2, “אמרה קהלת” זה לשון נקבה. איך תבוא לשון 
כזאת? ורש”י שם בקהלת מסביר: “אמרה קהלת. נפשו המשכלת האוספת החכמה”. 
ם, קָהֲלוּ, קוֹהֵל, קֹהֶלֶת,  , קָהַל, קָהַלְנוּ, קְהַלְתֶּ י, קָהַלְתָּ קהלת זה פועל – קוֹהֵל, קָהַלְתִּ
קוֹהֲלִים, קוֹהֲלוֹת. “נפשו המשכילה” – החכמה - שהיא אוספת את החכמה זה נקרא 
רש”י הוקשה לו למה  קהלת. אם כן ראינו שפועל קה”ל יכול לבוא בבניין קל, ולכן 
קְהַל” בבניין קל? ורש”י עונה, שאם תאמר  קְהֵל” בהפעיל? למה לא בא “וַיִּ כאן נאמר “וַיַּ
קְהַל” זה ישיר, כמו הנפש שאוספת את החכמה, היא לא קוראת לחכמה לבוא, אלא  “וַיִּ
קְהֵל  היא אוספת את החכמה, כל מלה היא לומדת, זוכרת, מעיינת, ומתבוננת. אבל “וַיַּ
משה” הוא לא הקהיל אותם בידים, אלא הקהיל על פי דיבורו, לכן זה נקרא פועל יוצא 
לשלישי, ולכן בא בבניין הפעיל. בזכות קהלת הפסוק ברש”י נפלא. כתבתי את זה 
לרבי חיים פרץ הי”ו בחו”ל והוא  לפני שנים רבות עוד בחוץ לארץ, ואמרתי אותו 
שמח מאד, אמר זה פירוש מאד יפה. המפרשים לא עמדו על זה, כי מי יזכור איזה 
פסוק נידח שרש”י אמר שזה נפשו המשכלת? אבל זה מסביר את דברי רש”י כאן. 

]וע”ע בחומש בית נאמן כאן[. 

ל”ט מלאכות שבת מן התורה מנין?
ה ה’ לעשות אותם. ששת ימים תֵעשה מלאכה וביום השביעי ג.  “אלה הדברים אשר צִוָּ

יהיה לכם קדש שבת שבתון לה’” )שמות ל”ה, א’-ב’(. חכמים קבלו שיש שלושים ותשע 

1.  הערת המערכת: שיעור זה נמסר ע”י מרן רבנו שליט”א ביום ראשון כ”א באדר תש”ע בין 
מנחה לערבית.

2.  במקום אחר )קהלת י”ב, ח’( כתוב: “אמר הקהלת”, וגם זה תמוה. כי בשם פרטי לא יבוא ה”א 
הידיעה. לא אומרים: “האברהם”, “היצחק”, אין מלה כזאת. וכאן כתוב “הבל הבלים אמר הקהלת 

הכל הבל”. גם זה יוצא מן הכלל.

מלאכות של שבת. בגמרא שלנו )שבת דף ע’ ע”א( למדו: “אלה דברים הדברים”, אלה 
הדברים - עוד אחד, סך הכל  דברים - מיעוט רבים שניִם,  גימטריא שלושים ושש, 
שלושים ותשע. ואילו הירושלמי )פרק כלל גדול הלכה ב’( אומר משהו אחר, אלה – אלח, 
“לא מתמנעי רבנן למדרש בין ה”א לחי”ת”. כמה פעמים  הה”א והחי”ת מתחלפות. 

ראינו שהה”א והחי”ת מתחלפות אחת בשניה3. 

ל”ט מלקות מן התורה מנין?
ובזה פירשנו עוד פסוק: “ארבעים יכנו לא יוסיף פן יוסיף להכותו על אלה מכה ד. 

רבה ונקלה אחיך לעיניך” )דברים כ”ה ג’(. הפסוק אומר “ארבעים יכנו לא יוסיף”, למה 
נותנים רק שלושים ותשע )מכות דף כ”ב ע”א(? אלא ההסבר כך, קודם כל  תאמר לו שיתן 
ארבעים, וכשהוא מגיע לארבעים תאמר לו שיעמוד ולא יוסיף. למה? כי דרך העולם 
שאת המכה האחרונה נותנים אותה חזק “ולו יעיר כל חמתו”. אם תגיד לו שלושים 
ותשע, מכה אחרונה יתן לו מכה רבה, אז תגיד לו ארבעים, והוא יאמר במכה הארבעים 
אני כבר אגמור אותו, אבל כשהוא יגיע לארבעים תאמר לו: “לא יוסיף, פן יוסיף להכותו 
על אלה - ואלה כפי הירושלמי זה שלושים ותשע - מכה רבה - כי האחרונה יתן לו 
מכה רבה - ונקלה אחיך לעיניך”. כמה עולה גימטריא אחיך? שלושים ותשע. “ונקלה 
אחיך לעיניך”. מספיק שלושים ותשע. והרמב”ם כותב )פי”ז מהלכות סנהדרין ה”א( למה 
אמרו חכמים שלושים ותשע? כדי שלא יטעה, כי מוטב לעשות פחות מאשר לעשות 

יותר. כאילו עשו גדר. 

למדו איסורי מלאכות בשבת ממלאכות המשכן
ה ה’ לעשות”? הכוונה על מלאכת המשכן. הדברים ה.  ומה הם “אלה הדברים אשר צִוָּ

האלה שאמרתי לכם שתעשו אותם, רק ששת ימים תעשה מלאכה, וביום השביעי 
תפסיקו, “יהיה לכם קודש שבת שבתון לה’ כל העושה בו מלאכה יומת”. מכאן למדו 
חכמים שאת המלאכות לומדים אותם מהמשכן, כל המלאכות בשבת ממשכן גמרינן. 
ה ה’ לעשות”? אדרבא, אתה מצווה אותם  למה? כי מה זה שאומר הפסוק “אשר צִוָּ
לא לעשות, בשבת אל תעשו כלום. אלא הכוונה ככה: הדברים האלה שאמרתי לכם 
לעשות שיש בזה מצוה, תיזהרו, בשבת תפסיקו את העבודה, “כל העושה בו מלאכה 

3.  אחת מהן בהפטרה של משא מצרים )שאנחנו אומרים בפרשת בא(, כתוב שם )ישעיה י”ט, י”ח(: “עיר 
ההרס יֵאָמֵר לאחת”. יש חמש ערים בארץ מצרים מדברות שפת כנען, ונשבעות לה’ צבאו-ת “עיר 
ההרס יאמר לאחת”. מה זה עיר ההרס? יש גמרא בסוף מנחות )דף ק”י ע”א( שאומרת “מתרגם רב 
יוסף קרתא דבית שמש” - עיר השמש. איפה כתוב שמש? כתוב ההרס. אלא ההרס פירושה החרס, 
וחרס פירושה השמש. כמו שאמרו האנשים ששמשון עשה להם חידה “מהאוכל יצא מאכל ומעז 
יצא מתוק” )שופטים י”ד, י”ד(. ואמר להם יש לכם שבעה ימים, אם אתם לא תגידו אתם צריכים להביא 
לי חליפות בגדים. וביום השביעי אמרו לו “בטרם יבוא החרסה” )שם פסוק י”ח(. מה זה יבוא החרסה? 
לפני שתשקע השמש. )הגוים ידעו אז שאם תשקע השמש זה כבר יום חדש כמו התורה, וזה מפליא מאד(. 
אז החרסה פירושה שמש. ויש עוד פסוק באיוב )ט’, ז’( “האומר לחרס ולא יזרח”. אז עיר ההרס 
מפרש אותה רב יוסף עיר החרס - עיר השמש. ויש עיר כזאת עד היום הזה – “אליופוליס”, זו עיר 
עתיקה במצרים ויש לה שם יווני – אליופוליס, פירושה עיר השמש. פעם מורי ורבי המדקדק רבי 
דוד ברדא ע”ה אמר לאבא ע”ה: אתה יודע איזה חידוש יש לי בפסוק הזה? אמר לו: מה החידוש? 

אמר שהוא בדק במילונים על העיר הזאת, וכתוב 
עליה שרובה הרוסה. אז גם הרס וגם חרס... הכל 

בסדר. הרוסה ברובה, והיא עיר השמש.

העורכים: הרה"ג רבי משה חדאד שליט"א, הרה"ג רבי שלום דרעי שליט"א. עורך ראשי: הרה"ג רבי אלעד עידאן שליט"א

שיעורו השבועי של מרן ראש הישיבה
רבנו מאיר מאזוז שליט"א
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 079-9270505או ב'קו  בית נאמן': 079-9-367-367

נושאי השיעור:
יום ראשון, כ”א באדר התש”ע

לחסויות, להפצה, להנצחות ולקבלת העלון לפנות לפקס 077-3179532 <<< מייל: bait.neheman@gmail.com | טלפון: 08-6727523 | 052-7130554 

 לע"נ אבי הישיבה הרה"צ רבי בנימין הכהן בן מבירכה זצ"ל.

בבית הכנסת "אהבת התורה - איש מצליח"   
רחוב הרב עוזיאל 43 ב"ב.  

בשעה 20:00 

גליון מס': 298 | פרשת ויקהל - שבת "שקלים"
כה באדר א' תשפ"ב )26/2/22(   

מוצ"ש  ר"ת  הדלקת נרות 
18:52  18:11  16:59 י-ם: 
18:49  18:13  17:15 ת"א: 
18:48   18:11  17:04 חיפה: 
18:50  18:13  17:16 ב"ש: 



יומת” - הוא חייב מיתה בבית דין4.

מדוע בא ציווי על מלאכת ‘הבערה’ בנפרד?
“לא תבערו אש בכל מושבותיכם ביום השבת” )שמות ל”ה, ג’(. למה ההבערה באה לבד? יש ו. 

בזה שני פירושים בגמ’ בשבת )דף ע’ ע”א(, יש אומרים הבערה יש בה רק לאו בלבד, אין בה 
חיוב מיתה. ומה הסברא בזה? הסברא היא ככה, הבערה זה לא ממש מלאכה, כי כל מלאכה 
פירושה פעולה של יצירה. למשל אם אדם בשבת מרים דברים כבדים, השתגע, ביום שבת 
הוא רוצה להחליף את חדר השינה בחדר האוכל ואת חדר האוכל לחדר שינה, ככה נכנס 
לו ג’וק, והתחיל להוציא את המיטות וכו’, הוא לא חייב כלום. הזיע? הזיע, אין דבר. אין לו 
חיוב. אולי גם איסור דרבנן אין לו. רק טרחה יתירה ודאי שיש לו, אבל איסור ממש אין לו. 
ואילו כשאדם כותב שתי אותיות חייב, למה? כי כשאתה כותב שתי אותיות, זו פעולה של 
יצירה, עשית משהו. ספר תורה שחסר בו אות אחת, והוא בא והשלים את האות, אפילו שזה 
רק אות אחת חייב. למה? כי הספר היה פסול ועכשיו הכשרת אותו. הספר היה חסר. )ולאו 
דוקא ספר תורה, אלא כל ספר כלשהו, אם תיקנת בו אות אחת - הכשרת אותו לקריאה(. אבל פעולה 

שאין בה יצירה אין בה כלום. והבערה אין בה יצירה, היא רק הכנה. כשאדם מבעיר אש 
זו מלאכה? הוא לא עשה כלום. רק לקח עצים ועשה מדורה, ובמדורה הוא יכול לבשל, 
לחמם, לעשות כלים של כסף וזהב וכדומה. אז זו הכנה למלאכה. לכן לפי סברת ה”מאן 
דאמר” הזה הבערה יש בה רק לאו. למעשה לא ככה, הבערה יש בה איסור גם כן כמו כל 
המלאכות – “המכבה והמבעיר המכה בפטיש והמוציא מרשות לרשות” )שבת דף ע”ג ע”א(. 

“לחלק יצאת”
“לחלק יצאת”. אילו לא אמר ז.  אז יש דעה אחרת למה התורה הזכירה אותה בנפרד? 

הפסוק “לא תבערו אש”, הייתי אומר שרק מי שעושה את כל המלאכות ביחד יתחייב. 
“כל העושה בו - מלאכה כללית, את כל המלאכות – יומת”, אבל אם יעשה מלאכה אחת 
לכן התורה אמרה “כל העושה בו מלאכה יומת - כגון - לא תבערו אש”. על כל  פטור. 

מלאכה ומלאכה חייב. זה הפירוש השני. 

קמ”ל ש’הבערה’ מלאכה היא
ויש פירוש שלישי שאפשר ללמוד מזה שאמרתי, סלקא דעתך אמינא שהבערה זו לא ח. 

מלאכה, כי זה מקלקל, קא משמע לן שהבערה זו מלאכה, אף על פי שבסך הכל היא הכנה 
למלאכה. לכן התורה הדגישה אותה במיוחד. כל המלאכות כולן מלאכה גמורה שיש בה 
תועלת. למשל מוחק, מן התורה אינו חייב אלא עד שימחוק על מנת לכתוב )שבת דף ע”ג 
ע”א(, למה? כי מוחק זה מקלקל, מה הוא עושה? אבל המוחק בשביל שיכתוב שתי אותיות, 

משעה שמחק הוא הכין את הרקע לכתוב שתי אותיות. אז הוא חייב על המחיקה, ואם 
יכתוב הוא חייב גם על הכתיבה. כל מקלקל פטור, כי מלאכה פירושו שעושה דבר שיש 
בו משהו ויש בו תועלת, דבר שיש בו יצירה. כתוב “ויכל אלקים ביום השביעי מלאכתו 

הכוונה בידי בית דין, לעתים רחוקות “יומת” הכוונה בידי שמים. בדרך כלל כל “יומת”  “יומת”    .4
פירושה יומת בידי אדם. )כמובן אם יש עדים והתראה ומוכן להתיר עצמו למיתה, זה לא קל להמית בן אדם(. 

אשר עשה” )בראשית ב’ ב’(. כל דבר שיש בו יצירה זה נקרא מלאכה מן התורה. 

להוציא כדורי תרופה מעטיפתם כאשר מוחק אותיות
לכן מרן הרב עובדיה אומר, מותר לקחת כדורים של תרופות שיש בהם כתיבה ]על ט. 

העטיפה[ מצד אחד, וכשאתה לוחץ ומוציא את הכדור לבלוע אותו בשבת5, לכאורה אתה 
]עושה מלאכת ‘מוחק’, כי אתה[ מוחק את הכתב? הרב אומר שזה מותר. למה? כי זה נקרא 
“פסיק רישיה דלא ניחא ליה בדרבנן”. מן התורה מתי חייב המוחק? דוקא מוחק על מנת 
לכתוב, וכאן הוא מוחק לא על מנת לכתוב, וכי הוא מתכוון שאחרי שימחוק את האותיות 
של התרופה הוא יכתוב שם משהו?! הוא לא מתכוון לזה, אז זה נקרא איסור דרבנן. וזה 
“פסיק רישיה” )מה זה פסיק רישיה? אינו מתכוון למלאכה אבל המלאכה מוכרחת להיעשות(, אלא 
שהוא “לא ניחא ליה”, מה זה לא ניחא ליה? אין לו שום עניין במחיקה הזאת, הוא לא 
מתכוון למחוק ולא אכפת לו במחיקה הזאת. אם היה המקום ריק ולא היה כתוב בו שום 
דבר, זה משנה לו משהו?! העיקר שיקח את התרופה. וזה איסור דרבנן, כי זה מוחק שלא 
על מנת לכתוב, וכיון שהוא פסיק רישיה דלא ניחא ליה באיסור דרבנן מותר לכתחילה. 

וככה כתב גם החזון איש ע”ה. וככה נוהגים6.

אות אחת שווה מיליונים ומתחייב עליה בשבת
מה ההגדרה של מלאכת מחשבת? מלאכה שאתה חושב לעשותה, ולא נעשתה שלא י. 

בכוונה, ויש בה מלאכה. יש בה יצירה. אתה עושה בה משהו. אדם מחבר ספר זו יצירה. 
אדם מגיה אות אחת בספר זו יצירה. לפעמים מתחבטים מאה מפרשים על מלה באבן 
עזרא, ובא חכם אחד ואומר זה לא פ”ה, אלא זה גימ”ל והכל פשוט. אבן עזרא במקום אחד 
)ויקרא י”א, י”ט( על הפסוק: “ואת החסידה האנפה למינה”, כותב: “ויש אומרים שהיא מפזרת 

חסד בדרך רחוקה”. מה הוא מדבר? תורה תמימה )שם אות ס”ג( לא הבין את זה, ועשה בו 
זרת”. זה הכל. הפ”ה של מפזרת טעות, צריך לומר  פירושים זרים. ובאמת צריך לומר “מגִּ
גימ”ל, היא מגזרת חסד. המלה חסידה מגזרת חסד, שעושה חסד עם חברותיה. “בדרך 
רחוקה” - האבן עזרא אומר זה לא פשט. זו הכוונה שלו. אז הגהה כזאת שווה מיליונים, 

והיא בסך הכל אות אחת. אז מי שעושה הגהה כזאת בשבת חייב חטאת.

5.  אם הוא מוכרח לבלוע, כמו שזה אנטיביוטיקה והתחיל בה לפני שבת, או כגון שזה דברים שהוא 
מוכרח בהם, ובלעדיהם לא יכול לזוז. או שהם ויטמינים, יש כל מיני צדדים להקל.

6.  פעם לפני שנים רבות )בתשכ”ט( חכם אחד שאל על ירחון קול סיני שהרב עובדיה כתב שם )עמ’ 
107( שאנשים שמוכרחים לעשן ביום טוב )סכנה בשבילם אם לא יעשנו...(, אז אפילו אם יש בסיגריה כל 
מיני אותיות כדי שידעו איזו פירמה זה )“דובק” – “דבקי מיתה” )ברכות דף ל”א ע”ב(... רחמנא ליצלן, אנשים 
משתגעים על הסיגריה(, ונשרפים האותיות ביום טוב, אין דבר. ואברך אחד שאל את הרב עובדיה איך 
אתה אומר דבר כזה? זה מוחק, הכתב סופר )סי’ ס”ו( אמר שזה אסור כי זה מוחק. והרב אמר לו )שם 
עמ’ 169( אין בזה כלום, כי הוא לא מתכוון למחוק, הוא לא מוחק על מנת לכתוב, וזה פסיק רישיה 
דלא ניחא ליה בדרבנן, וזה מותר. הוא מתכוון רק לעשן, איזה נחת רוח יש לו... “יצא עשן באפו” )ע”פ 
תהלים י”ח, ט’(. זה הכל. אכפת לו שימחוק את הכתיבה?! לכן זה מותר. זה פסיק רישיה דלא ניחא ליה 
באיסור דרבנן, צריך לזכור את זה שדוקא באופן כזה מותר. ]ולעצם עישון סיגריות ביו”ט, ע”ע למרן 
רבנו שליט”א בהקדמתו למשנ”ב איש מצליח ח”ג שלפי מה שהתברר בימינו שאין העישון אוכֶל נפש 

בסגול, אלא אוכֵל נפש בצירי, נפל היתרא בבירא[.

 השבוע השיעור נמסר על ידי מורנו 

הרב הגאון הגדול רבי יעקב כהן )קאזו( שליט”א ראש כולל ‘פקודת אלעזר’ אלעד
תקווה שמחה אמונה

שבוע טוב ומבורך. חזק וברוך )לר’ כפיר פרטוש ואחיו ר’ יהונתן הי”ו(, “משמח אלקים א. 
ואנשים” )שופטים ט’, י”ג(. ברשות מרן ראש הישיבה אף על פי שאינו כאן כבודו כאן, יהי 
רצון שה’ יתן לו בריאות איתנה ונהורא מעליא. קראנו בפרשת השבוע “כי תשא את ראש 
בני ישראל” )שמות ל’ י”ב(. וגם בשבוע הבא בעזרת ה’ נקרא עוד פעם פרשת כי תשא בשבת 
שקלים )לא את כל הפרשה נקרא, אלא רק את הקטע הראשון(. ראיתי רמז יפה בחומש בית נאמן 
)זה ספר מתוק מדבש, יש בו הכל, בן פורת יוסף(, הוא אומר ראשי תיבות “תשא - תקווה שמחה 

אמונה - את ראש בני ישראל”, זה מה שמרים את ראש בני ישראל - תקווה שמחה אמונה. 
תקווה - עם ישראל מקווה אל הקב”ה, מצפים לישועה אלפיים שנה בגלות, לא מתייאשים, 
מתפללים כל יום ויום, מחכים לגאולה השלמה שתהיה במהרה בימינו אמן. וגם התקווה 
הפרטית של כל אחד ואחד, שאדם לא יפול לייאוש. כל מה שעובר עליו - “קווה אל ה’ 

חזק ויאמץ לבך וקווה אל ה’” )תהלים כ”ז, י”ד(. כמו שאמרו חז”ל )ברכות דף נ”ד ע”א(: לעולם 
יהא אדם מודה לשעבר ומתפלל על העתיד. תמיד יתחזק בתפלה ובמעשים טובים ויקווה 
אל ה’. זו תקווה. והתקווה מביאה שמחה, כשאדם יש לו תקווה אז הוא לשא נופל לייאוש, 
והוא מתחזק. אם חלילה האדם נופל לעצבות ולדיכאון, לא אליכם זו המפלה שלו. אבל 
אדם שיש לו תקווה יש לו שמחה. ושני הדברים האלה באים מכח האמונה. אחד קשור 
עם השני, תקווה שמחה ואמונה. כשאדם יש לו אמונה יש לו תקווה. אדם בלי אמונה מה 
יש לו לקוות? למי יקווה? אבל האמונה בהקב”ה, ואמונת חכמים, נותנת תקווה ושמחה. 

ארבע פרשיות מסמלות את תקוותנו ואמונתנו
אז התבוננתי וראיתי שאנחנו מתחילים בשבוע הבא את הסדר של ארבע פרשיות, ב. 

שבת שקלים, ואחר כך שבת זכור, שבת פרה, שבת החודש. אלו ארבע פרשיות הידועות. 
וראשיתם בשקלים שזה כי תשא, תקווה שמחה אמונה. שכל ארבע הפרשיות כולם זה 



תקווה של עם ישראל, זה לא דברים שנוהגים היום, הכל זה ציפייה לישועה. שקלים זה 
מחצית השקל, אין לנו היום מחצית השקל, עושים רק זכר למחצית השקל. זה זכר בעלמא, 
מנהג. זה לא חיוב כמו שאר התקנות של דרבנן. זה לא אותו דבר. רק אנחנו קוראים את 
העניין של מחצית השקל, כיון שזה הזמן שבזמן שבית המקדש היה קיים, היו מכריזים 
על השקלים. “באחד באדר מכריזים על השקלים” )שקלים דף ב’ ע”א(, אז אנחנו קוראים 
זכור – “תמחה את זכר  פרשת שקלים כדי לעורר את הדבר הזה. ואותו דבר גם שבת 
עמלק” )דברים כ”ה, י”ט(, זה לא בידינו למחות זכר עמלק, רק בגאולה יהיה “כי יד על כס י-ה 
מלחמה לה’ בעמלק” )שמות י”ז, ט”ז(. ה’ נלחם בעמלק לעתיד לבוא. ואותו דבר פרשת פרה, 
מזים אפר פרה אדומה כדי לטהר אותנו מטומאת מת. היום כמה שאדם יטבול במקווה 
הוא לא יטהר לגמרי, יטהר רק מטומאה שיוצאת מגופו ולא יותר. הטומאה של טומאת 
מת שהיא טומאה חמורה ביותר, אי אפשר להיטהר ממנה רק על ידי אפר פרה אדומה, 
ואין לנו את זה. רק לעתיד לבוא זה יהיה. זו התקווה. ואותו דבר שבת החודש: “החודש 
הזה לכם ראש חודשים” )שמות י”ב, ב’(, שזה עניָן של קידוש החודש שעתידים לחזור לנו 
הסנהדרין, “אשיבה שופטייך כבראשונה ויועצייך כבתחילה” )ישעיה א’, כ”ו(, ואז יקדשו 
את החודש על פי הראייה, זה החודש הזה לכם. כל זה לעתיד לבוא. )ובפרשת החודש מוזכר 
אז כל הארבע פרשיות זה התקווה  גם העניין של קרבן פסח, כל זה דברים שיהיו לעתיד לבוא(. 

והאמונה של עם ישראל, וכל זה רמוז בתחילת ארבע פרשיות, ב”כי תשא” רומז לך הפסוק 
על התקווה והשמחה והאמונה של עם ישראל. 

זט”ו ב”ו ד”ד ובי”ו
אמרו חכמים שראש חודש אדר יכול לחול בארבע ימים. זה כתוב בשלחן ערוך )סי’ ג. 

תרפ”ה ס”ו, ועיין רש”י במסכת מגילה דף ל’ ע”ב ד”ה ואיזו היא(. וסימנך “זבדו”. דהיינו יום שבת )זה 

הזי”ן(, שני, רביעי וששי. בשאר הימים לא יכול לחול ראש חודש אדר, ועל פי הסימן הזה 

של “זבדו” נתנו סימן להפסקות של ארבע שבתות. הרי אמרנו שבשבוע הבא מתחילים 
את ארבע הפרשיות שהם באות אחת אחרי השניה, אבל יש הפסקה באמצע. לפעמים 
מפסיקים בשבת אחת ולפעמים מפסיקים בשתי שבתות. ומה הסימן? הסימן הוא “זט”ו 
ד”ד. והוי”ו זה  זט”ו. הבי”ת של זבד”ו - ב”ו. הדל”ת -  ב”ו ד”ד ובי”ו”. הזי”ן של זבד”ו - 
ובי”ו. מה פירוש הסימן הזה? אני אסביר. זט”ו - כשחל ראש חודש אדר בשבת )זה הזי”ן של 
זט”ו(, אז ההפסקה תהיה בט”ו לחדש. הזי”ן זה היום בשבוע )שבת(, והט”ו זה היום בחודש. 

זאת אומרת השבת שמפסיקים בה תהיה בט”ו באדר. למה מפסיקים בה? כי בהתחלה יש 
את שבת שקלים, ומיד אחריה שבת זכור, אחרי זה יהיה לך פורים, ואחר כך שבת אחריה 
תהיה הפסקה כדי להצמיד את פרשת פרה לפרשת החודש )ופרשת החודש חייבת להיות 
לפני ר”ח ניסן או בר”ח ופרשת פרה צריכה להיות סמוכה לה כמ”ש בירושלמי פ”ג דמגילה ה”ה(. אחר 

כך ב”ו - כאשר ר”ח אדר חל ביום שני בשבוע, אז בשבת של ו’ באדר מפסיקים, וזו תהיה 
השבת שמיד אחרי שקלים, ומפסיקים בה כדי להצמיד את פרשת זכור לפורים. תהיה 
הפסקה אחת, ואחר כך זה הולך על הסדר. אחר כך ד”ד, כאשר ר”ח אדר יחול ביום רביעי 
בשבוע, אז ההפסקה תהיה בד’ באדר מאותה סיבה, מיד אחרי שבת שקלים נפסיק שבת 
אחריה כדי להצמיד זכור לפורים. ואחר כך ובי”ו, מה פירושו? אם ר”ח אדר חל ביום ששי 
)והשנה ככה, ר”ח אדר ב’ חל ביום ששי(, אז קוראים פרשת שקלים בשבת שלפני ר”ח )השנה 

זו פרשת ויקהל(, זה כמעט שבוע שלם לפני ראש חודש, כי ראש חודש בסוף השבוע ביום 

ששי. ולכן יש כאן שתי הפסקות – בי”ו, ב’ זה ב’ בחודש אדר זו הפסקה ראשונה )זאת 
אומרת השנה פרשת פקודי תהיה שבת הפסקה(, ואחר כך תהיה שבת זכור, ואחריה תהיה שוב 

הפסקה )זה י”ו באדר שזה ט”ז, פרשת צו(, כדי להצמיד את פרשת פרה לפרשת החודש. זה 
הסימנים של ההפסקות. נתנו להם סימן כדי לזכור את הדבר הזה. 

יש שקל ויש שקל
בפרשת שקלים מובא העניין של מחצית השקל - “מחצית השקל בשקל הקדש” ד. 

)שמות ל’, י”ג(. השקל של התורה זה בעצם סלע של חכמים. בגמרא כתוב סלע, וסלע זה 

ארבעה דינרים, וזה השקל של התורה. גם תרגום אונקלוס ככה, הוא מתרגם בשקל - סלע 
- “סלעין”. שקל זה סלע. וכמה הוא השקל? יש שקל בגמרא ובמשנה, אבל זה חצי שקל. 
השקל של דברי חז”ל הוא לא השקל של התורה, אלא הוא חצי שקל של התורה, הסלע של 
חז”ל הוא השקל של התורה. צריך לדעת את זה. ומרן ראש הישיבה שליט”א הסביר בזה 
)בחומש בית נאמן( את רש”י בפרשה שלנו. רש”י אומר: “עשרים גרה השקל - שהשקל השלם 

ארבעה זוזין”. מה זה השקל השלם? וכי יש לך שקל חסר? מה זה שקל שלם7? אז ראש 
הישיבה הסביר שכוונת רש”י לאפוקי מהשקל של חז”ל שהוא שני זוזים. ולכן רש”י מדגיש 
כאן “השקל השלם - של התורה - זה ארבעה זוזים”, לא שני זוזים כמו השקל של חז”ל. 

7.  לפעמים כותבים על הסידורים “הסידור השלם”. ואני זוכר שרבי ינון חורי ע”ה היה מעיר על זה, 
מה זה הסידור השלם? כאילו יש סידור חסר ויש סידור שלם. אם יש חסר ושלם אז תכתוב שלם, 
אבל לפעמים אין כלום, סתם כותבים השלם. אלא הכוונה שהוא מושלם כנראה, אבל רש”י לא יזרוק 

מלה סתם. אז מה זה השקל השלם?

חמשה שקלים של פדיון הבן
בהלכות פדיון הבן גם כן יש לנו את הענין של השקלים, ושם לא נותנים חצי שקל, ה. 

אלא שם נותנים חמשה שקלים. ככה כתוב בפסוק פרשת קרח )במדבר י”ח, ט”ז(: “ופדויו 
מבן חודש תפדה בערכך כסף חמשת שקלים בשקל הקדש”. חמשת שקלים זה פי עשר 
)פי”א מהלכות ביכורים ה”א( וזה גם נפסק בשלחן ערוך  ממחצית השקל. והרמב”ם כותב 
בהלכות פדיון הבן )יו”ד סי’ ש”ה ס”א( שהשיעור של השקל זה ששה דרהם. דרהם זה משקל 
של מטבע שהיה אז, היה לו משקל. והרב עובדיה כתב שהתברר שהמשקל של הדרהם 
הוא שלשה גרם. הרב חיים נאה בספרו שיעורי תורה כתב שלש נקודה שתים, וככה היה 
מקובל פעם לחשב את הדרהם, אבל בדקו ומצאו לאחרונה שכל הדרהמים שהיו בדורות 
שעברו לא עברו את השלשה גרם, אז הרב עובדיה כתב בחזון עובדיה שהשקל הוא שמונה 
עשר גרם. וגם ראש הישיבה ככה מחשב )עיין בסנסן ליאיר חלק השו”ת סי’ ב’(. אז לפי זה יוצא 
שאם השקל הוא ששה דרהם - שמונה עשר גרם, אז מחצית השקל זה תשעה גרם, )כי 
שלושה דרהם זה תשעה גרם(, ולפי זה אתה מחשב כמה זה מחצית השקל. היום שאלתי כמה 

שוה גרם כסף )כי השקל זה כסף טהור( בלי מע”מ, אמרו לי זה שניִם וחצי שקלים, )מישהו 
בדק וחישב לי את זה, וזה יכול להשתנות. מסתמא ראש הישיבה יפרסם את השיעור בהמשך בשביל 

הענין של “זכר למחצית השקל”(, ואם אנחנו צריכים לתת תשעה גרם, אז תכפיל בתשע, וזה 

יוצא לך עשרים ושתים וחצי, כמעט עשרים ושלוש שקל. נעגל לעשרים וחמש שקל. 
זה בערך שיעור מחצית השקל. 

בפדיון הבן צריך לתת כסף ממש )לא מטבעות שלנו(
בפדיון הבן צריכים לתת חמשה שקלים, וצריך לדעת שזה לא כמו זכר למחצית ו. 

השקל שאנחנו נותנים כסף של שטרות או במטבעות. במצוַת פדיון הבן כתבו הפוסקים 
שצריכים לתת כסף ממש. למה? כי הכסף שלנו אין לו ערך עצמי, מה שווה הנייר הזה? 
הרי אם הממשלה תחליט לבטל את הכסף הזה ולעשות כסף חדש, יחליפו את המטבעות, 
מה שווה הכסף הזה? אפילו בתור נייר טישו אתה לא יכול להשתמש בו... הוא לא ראוי 
אפילו לזה, הוא לא ראוי לכלום, אין לו שום ערך עצמי8. לכן כשעושים מצוות פדיון הבן, 
צריכים לעשות אותה עם משהו ששווה בעצמו, לא עם חתיכת נייר. כי יש הלכה )סי’ ש”ה 
ס”ג( שאי אפשר לפדות בשטר חוב, וזה כביכול דומה לשטר חוב שאי אפשר לפדות בו את 

הבן. זה כמו שהוא יכתוב צ’יק למישהו, ויביא את זה לכהן כפדיון הבן, זה לא מועיל, צריכים 
כסף. והכסף שלנו הוא כעין שטר חוב, הוא לא ממש כסף. ]ובאמת יש בזה מחלוקת גדולה 
באחרונים אם אפשר לפדות בשטרות כסף הרגילים היום. החת”ס )חיו”ד סי’ קל”ד( נשאר 
בזה בצ”ע. והרב תשובה מאהבה )ח”ב סי’ ת”ד( פשיטא ליה לאסור. ע”ש. וכ”כ בשו”ת האלף 
לך שלמה )ח”מ סי’ ו’(. וכ”פ בשו”ת מנחת אלעזר )ח”ב סי’ ט”ו(. ועוד. ולעומתם בשו”ת חסד 
לאברהם תאומים )ח”א סי’ צ”ה( דעתו להקל וכ”פ בשו”ת השיב משה )חיו”ד סי’ נ”ה(. וכ”פ 
החזו”א )חיו”ד סי’ ע”ב סק”י( ובמלוה ה’ )פט”ו הערה 8(. ועוד. ומ”מ למעשה נוהגים להחמיר 
ובפרט שזה ספק דאורייתא. וע”ע להרב ערוה”ש )יו”ד סי’ ש”ה סי”ח( שצידד להקל ובכל 

זאת כתב שלמעשה יש להחמיר[ לכן מה עושים? יש מטבעות של כסף. 

מה לאיסור ריבית אצל פדיון הבן?
בדרך כלל הכהן שעושה את הפדיון, הוא מביא אתו מטבעות כסף. יש כהנים שרגילים ז. 

לעשות פדיון הבן, אז יש להם מטבעות מיוחדות לזה. ומה הם עושים אתם? הם באים 
למצוַת פדיון הבן, ובא אבי הבן וקונה את המטבעות מיד הכהן לפי הערך שלהם, כמה 
שהם שווים הוא נותן לו על זה, ואבי הבן קונה אותם והמטבעות נעשים שלו, והוא מקיים 
בזה את מצוַת פדיון הבן. אבל לפעמים אין לכהן מטבעות, מזמינים אותו לעשות מצוַת 
פדיון הבן, ואין לו מטבעות, אז מה עושה הכהן? הוא הולך ולווה מכהן אחר שהוא מכיר 
שיש לו מטבעות בשביל לקיים מצוות פדיון הבן ומשתמש בהם. האם זה בסדר? אפשר 
לעשות כך או לא? אז צריך לשים לב לא להגיד “תלווה לי את המטבעות”. למה לא להגיד 
“תלווה לי”? כי יש בזה בעיה של רבית. מה שייך רבית כאן? של הלכות ריבית. כיון שחכמים 

אמרו )ב”מ דף ס”ג ע”ב( שאסור ללוות סאה בסאה. 

מה זה ללוות סאה בסאה?
מה זה ללוות סאה בסאה? אמרו חכמים אם אתה לווה כסף אין בזה בעיה, אתה לווה ח. 

כסף ומחזיר כסף, זה בסדר. אבל אם אתה לווה פירות, הפירות האלה יכולים להתייקר עד 
שתחזיר, ונמצא שהמלווה מרוויח, אמנם יכול להיות שהוא גם יפסיד אם ירד הערך, אבל 
8.  פעם עוד היו שמים באוצר המדינה זהב מול המטבעות והשטרות שמנפיקים, אבל היום גם זה לא, 
ככה כתב בספר ברית יהודה שמי שחושב שיש באוצר של המדינה היום זהב או משהו כנגד המטבעות 
שמדפיסים זה לא נכון, אין כלום. מדפיסים כספים בלי קשר לזה, לא יודע על פי מה אומדים את זה. 
אבל יש דמיון די חזק בעניין של הכסף, כל המשק מתנהל על פי כסף שאין לו ערך עצמי. וגם פעם 
שהיה באוצר של המדינה זהב כנגדו, עדיין הכסף עצמו אין לו ערך עצמי, זה לא כמו בזמן של חז”ל. 
ולא רק בזמן חז”ל, אלא גם לפני מאתיים שנה עדיין לא היו שטרות, זה התחיל לפני מאתיים שנה 
בערך כל העניין הזה של השטרות. לפני כן היה כסף עם ערך, היו מטבעות של כסף ושל זהב. אמנם 
כדי שיהיה מטבע עובר לסוחר, היו עושים לו חותמת של המלכות, אבל אם למשל יחליט המלך לבטל 

את המטבע, הכסף לא איבד את הערך העצמי שלו. אתה יכול להתיך אותו והוא שווה, יש לו ערך.
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בגלל שיכול להיות שהוא ירוויח, חכמים אסרו את הדבר. זה אסור מדרבנן. חכמים עשו 
הרחקה באיסור של ריבית, אמרו שאסור ללוות סאה בסאה, אלא אם כן בתנאים מסוימים, 
כגון שיש לו קצת מאותו המין, ויש עוד כמה תנאים שאפשר. ויש בזה נפקא מינה גם 
להלוואה של כסף זר )של מדינה זרה(, כמו דולרים, יורו וכדו’, כי גם הם נחשבים כמו פירות. 
לכן אדם שרוצה להלוות למשל דולרים למישהו, הוא צריך לשים לב שיש כאן בעיה של 
סאה בסאה, וכדי שיהיה מותר להלוות, צריך שיהיה ללווה קצת מאותו המין, אם יש לו 
קצת מהמטבע מאותו המין זה טוב. ואם לא, אז בספר מלוה ה’ )ח”ב פרק ט”ו הלכה ו’( כתב 
שיש אפשרות לתת לו למשל דולר אחד במתנה על מנת להחזיר, ואז נמצא שיש לו דולר 
אחד בידו ואחר כך תלוה לו. תלוה לו והוא יחזיר לך בחזרה את הדולר, זו מתנה על מנת 
להחזיר. העיקר שבשעה שהלווית לו היה לו מאותו המין, זו הדרך להלוות סאה בסאה. 
אבל צריך לדעת שאם אדם לווה ולא היה לו באותו הזמן מטבע כזה, הוא עשה איסור של 
סאה בסאה וזו בעיה. ואם אחר כך בשעת הפרעון התייקר המחיר של הדולר צריך הלוה 

להחזיר כפי השווי שהיה בשעת ההלואה כיון שלא עשה בדרך המותרת. 

סאה בסאה בדברים קטנים
עכשיו לגבי פדיון הבן זה אותו דבר. הרי אתה לא לוֹוה כאן כסף עובר לסוחר, אתה ט. 

הולך ולווה מטבעות כסף טהור. ואף שהרמ”א כתב ביורה דעה בהלכות ריבית )סי’ קס”ב 
ס”א( שיש להקל בהלוואת סאה בסאה בדברים קטנים. הלוואה בין שכנים למשל, ללוות 

כיכר לחם או איזו עגבניה או ביצים וכל מיני דברים שהם בין השכנים, אתה לווה מהשכן 
ואחר כך אתה מחזיר, לכאורה יש כאן בעיה של סאה בסאה, אז הרמ”א כתב שאפשר 
להקל בזה. ויש סוגיא בסוף פרק איזהו נשך )דף ע”ה ע”א( שעוסקת בדין הזה, יש שם 
מחלוקת בזה, ויש שם כמה ראשונים שמקילים, והרמ”א פסק להקל. למה? כי זה דברים 
קטנים שלא מקפידים עליהם. לכן הוא היקל בזה. אבל מרן בבית יוסף שם כתב שדעת 
הרי”ף )דף מ”ה ע”א מדפי הרי”ף( והרמב”ם )פ”י מהלכות מלוה ה”ג( להחמיר בזה. זאת אומרת 
שצריך להחמיר גם בהלוואה בין שכנים, ובשלחן ערוך מרן השמיט את הקולא הזאת, אז 
משמע שהוא מחמיר כמו הרי”ף והרמב”ם. הרמ”א היקל. עכשיו איך הספרדים נוהגים? 
לכאורה אנחנו צריכים לנהוג כמו דעת מרן להחמיר, אבל כתבו גדולי אחרוני הספרדים 
הרב מהריק”ש - רבי יעקב קשטרו )בהגהות “ערך לחם” על הש”ע שם(, וגם הרב שלחן גבוה 
)שם ס”ק ט”ו( והרב פרי חדש )א”ח ת”נ אות א’( והבן איש חי )ש”ב פרשת עקב אות א’( שהמנהג 

להקל בזה. זאת אומרת שגם אצל הספרדים נהגו להקל כדעת הרמ”א ולא כמו שכתב מרן 
אליבא דהרי”ף והרמב”ם וכפשט מרן השלחן ערוך. לכן גם הספרדים שנוהגים להקל בזה, 
ודאי שיש להם על מה שיסמוכו. ככה מעידים גאוני עולם שהמנהג להקל, אז אפשר להקל 
להלוות בין שכנים דברים קטנים )כלומר מה שרגילים(. רק שיזהר לא להחזיר יותר, יחזיר 
אותו הדבר )לא צריך עכשיו לדייק על המשקל בדיוק, אבל פחות או יותר שלעין יראה אותו דבר(9. 
והרב משה לוי ע”ה כתב במלוה ה’ )ח”ב פרק י”ד הלכה ט”ז( שמי שרוצה להחמיר כדעת מרן 

תבוא עליו ברכה שיהיה לו קצת מאותו המין, כמו שאמרנו קודם.

יאמר הכהן לחבירו "תן לי את הסלעים במתנה על מנת להחזיר"
על כל פנים בפדיון הבן זה לא דבר קטן, כי מדובר בחמשה שקלים כסף, ולפי הערך היום י. 

זה 250 שקלים )כי 25 שקל זה מחצית השקל, וחמשה שקלים זה פי עשר(, וזה סכום שמקפידים 
עליו, ובשביל שלא תהיה בעיה של "סאה בסאה", כאשר הכהן רוצה לקחת כסף לפדיון הבן 
מחבירו הכהן לא יאמר לנותן "תלוה לי", אלא יאמר לו: "תתן לי מתנה על מנת להחזיר", 
וככה זו מתנה ולא הלואה, ובמתנה אין איסור. מה הבדל בין מתנה להלוואה? וכי זה 
סתם משחק מלים?! אם כן כל סאה בסאה נאמר שזו מתנה על מנת להחזיר ונגמר. אלא 
שהלואה זה באופן שאתה משתמש בחפץ מסוים ומחזיר חפץ אחר במקום, כגון אדם 
שמלוה לך כסף או פירות, ואתה משתמש בהם ומחזיר לו כסף או פירות אחרים, ובאופן 
כזה זה לא יעזור אם תאמר שזה יהיה מתנה, כי אתה לא יכול לשנות את הדבר במלים, כי 
צריך שהמהות של הדבר תהיה ככה. אבל כאן הרי אתה מחזיר את אותו הדבר, כי הכהן 
לוקח את המטבעות האלה במתנה על מנת להחזיר ומחזיר אותם בעצמם, וכאשר הוא 
אומר כך אין חשש, כי הוא יודע שהישראל שפודה את בנו יחזיר את אותם מטבעות כמו 
שכולם עושים, לכן זה מותר. רק שצריך להיזהר שלא יגיד "תלוה לי", אלא יגיד לשון 

מתנה. וכתבנו את זה בהוראה ברורה )סימן קס"ב(. 

מאיזה גיל נותנים "זכר למחצית השקל"?
מאיזה גיל נותנים "זכר למחצית השקל"? יש בזה שתי דעות, יש אומרים מגיל עשרים, יא. 

כמו שכתוב בתורה: "כל העובר על הפקודים מבן עשרים שנה ומעלה" )שמות ל', י"ג(. א"כ 
זה מפורש בתורה, וכי יש לך טוב מזה? וככה כתב רבנו עובדיה מברטנורא )שקלים פרק 
א' משנה ג'( שהעניין של מחצית השקל זה מגיל עשרים, וככה פסק הרמ"א )סי' תרצ"ד ס"א( 

9.  למשל כתב במלוה ה’ )פי”ד סי”ט( שאדם שלוה עגבניות מחבירו לא יחזיר לו עגבניות שניכר לעין 
 ,”L“ לא יחזיר ביצים ,”M“ שגדולות יותר מהעגבניות שלוה. והוא הדין אם לוה ביצים קטנים למשל
כי אתה מחזיר לו יותר, אלא יחזיר לו אותו הדבר. וכן למשל אם לווה טיטולים מחברה מסוימת שידוע 
שהיא זולה, לא יחזיר לו מחברה אחרת שידוע שהיא יקרה, אלא אם כן אלו שתי חברות שלא ידוע 

שהם יקרות זו מזו, שאז יש להקל בזה.

שרק מגיל עשרים צריך לתת מחצית השקל ולא מגיל בר מצוה. אבל התוספות יום טוב 
)שם משנה ד'( העיר על רבנו עובדיה מברטנורא, שהתורה שאמרה גיל עשרים, היא לא 

מדברת על השקלים שמביאים כל שנה בשביל הקרבנות, ומה שכתוב שם זו תרומה 
המחצית השקל שאנחנו עושים לה עכשיו זכר, עושים  שאספו בשביל האדנים10, אבל 
אותה בשביל הקרבנות11, וזה לא שייך מגיל עשרים, אלא זה מגיל שמתחייב במצוות, וכמו 
שהרמב"ם בהלכות שקלים )פ"א ה"ז( כתב, שכל איש מישראל – כהנים לויים וישראלים 
וממה שכתב "כל איש ישראל" משמע שכבר מגיל שלש  חייבים ליתן מחצית השקל, 
עשרה חייב ליתן, שהרי ממתי אדם נחשב "איש"? מגיל בר מצוה, שאז נחשב כאיש לכל 
דבר. ככה העיר התוספות יום טוב על רבנו עובדיה מברטנורא. אבל הרמ"א פסק שמגיל 
עשרים חייב. ויתכן שמחמת שזה רק מנהג, לכן היקל בזה. והגר"א במשנת אליהו יישב 
דעת רבנו עובדיה מברטנורא, שהוא לא התכוון מאימתי החיוב של מחצית השקל, אלא 
רק מאיזה גיל "ממשכנים", כי המשנה שהוא מדבר עליה מדברת על הדין שהיו ממשכנים 
על מחצית השקל, דהיינו שאם אחד לא היה רוצה לתת, היו יורדים אליו ולוקחים ממנו 
משכון, ועל זה הוא אומר שהיו ממשכנים מגיל עשרים )וזה תלוי בגרסא בירושלמי שקלים 
פ"א הלכה ו'(, וגם רבנו עובדיה מברטנורא מודה שהחיוב מגיל שלוש עשרה. והרב עובדיה 

ע"ה כתב )חזון עובדיה פורים עמ' ק"ד( שטוב ונכון לתת מגיל שלש עשרה, ומי שירצה לתת 
מגיל עשרים יש לו על מה שיסמוך, כי סוף סוף זה רק מנהג. 

חיוב הנשים בזה
המגן אברהם )סי' תרצ"ד סק"ג( הביא שבספר מנהגים )הלכות פורים אות מ"ט( כתב שנהגו יב. 

לתת גם נשים וילדים. והקשה על זה שהוא תמוה, כי מנין לו החיוב הזה? 

הרי נשים פטורות ממחצית השקל כמו שכתוב: "איש כופר נפשו" )שמות ל', י"ב(, וקרבן 
העדה )שקלים פ"א ה"ג( כתב שלמדו מזה שנשים פטורות. וכך כתב גם הרמב"ם )פ"א מהלכות 
שקלים ה"ז( שמעיקר הדין נשים פטורות, ואם רצו לתת מקבלים מידם וכמו כן גם ילדים 

פטורים. ובא הרב תורה תמימה )פרשת כי תשא אות כ"ד( ויישב את קושיית המגן אברהם 
שהואיל וזה רק מנהג, וזה בא לכפר ולבטל את שקלי המן )כמו שאמרו חכמים )מגילה דף 
י"ג ע"ב( שהקדימו שקליהם לשקלי המן(, וגם נשים וילדים היו באותו הנס )ראה מגילה דף ד' 

ע"א(, לכן כתבו שטוב לתת גם בעד נשים. וגם קטנים מי שנותן בעדם, תבוא עליו ברכה, 

מרן ראש הישיבה בס' סנסן ליאיר )חלק השו"ת סי' ב'( כתב שאין  למרות שאין חיוב. גם 
חיוב לתת בעד נשים וילדים והעיר על התירוץ של הרב תורה תמימה. ואם רצה לתת 

בשבילם תבוא עליו ברכה. 

אם אפשר לתת כסף "זכר למחצית השקל" מכספי ממעשרות
יש שאלה האם אפשר לתת את זכר למחצית השקל מכספי מעשר. מצוַת מעשר כספים יג. 

זו מצוה חשובה מאד, וזה קשור למצות צדקה. אמנם זה לא חיוב גמור כמו מעשר תבואה 
ופירות, כי שם אסור לך לאכול בלי המעשר, אבל מעשר כספים הסכמת רוב האחרונים 
שזה מתורת מנהג. אבל מרן בהלכות צדקה )יו"ד סי' רמ"ט ס"א( כותב שמי שמפריש אחד 
מעשרה מנכסיו לצדקה זה "עין בנונית", ואם הוא נותן חומש זה "עין יפה", ופחות ממעשר 
זה נקרא "עין רעה", אם כן נמצא שלמרות שזה רק מנהג ולא חיוב, אבל מי שלא מעשר 
מנכסיו זה נקרא שיש לו "עין רעה". ומי רוצה שיקראו לו 'עין רעה'? לכן חשוב שכל אחד 

יחשב את ההכנסות והרווחים שלו ויתן מעשר. 

במקרים מיוחדים לא כדאי לתת מעשרות
שאדם לא צריך ליתן מעשר, ואפשר לומר שלא כדאי שיתן יד.  ויש מקרים מיוחדים 

מעשר. כמו שכתבו האחרונים שאם הוא חייב לכל מיני אנשים כספים, ואם הוא יתן מעשר, 
הוא לא יוכל לשלם לאנשים שחייב להם, לכן לא טוב שיתן. איך יעשה במקרה כזה? כותב 
הרב עובדיה ביחוה דעת )ח"ג סי' ע"ו( שיתן מעשר אחרי כל ההוצאות שלו. ממה שנשאר לו 
בסוף - מזה יפריש מעשר. כי המצב שלו דחוק והוא שקוע בחובות, וזה לא טוב שיפריש 
מעשר, כי זה נחשב קצת כמו "מצוה הבאה בעבירה" )סוכה דף ל' ע"א(, כי הכסף הזה שייך 
לבעלי החובות שלו. וככה יעץ גם הרב פלא יועץ )מערכת צדקה(, שמי שיש לו חובות, לא 

10.  מה זה האדנים? הקרשים של המשכן היו תקועים בתוך האדנים, והיו מאה אדנים שהיו עשויים 
כסף ועשו אותם ממחצית השקל, כמו שכתוב בפרשת פקודי )שמות ל”ח, כ”ה-כ”ו(.

11.  כי כל שנה היו צריכים לחדש את העניין של הקרבנות מכסף חדש ולמדו את זה מהפסוק: “זאת 
עולת חודש בחודשו לחודשי השנה” )במדבר כ”ח, י”ד( המילה “לחדשי” מיותרת, וממנה למדו )ראש 
השנה דף ז’ ע”א( שצריך לחדש מחדש את התרומה, כדי להביא ממנה את הקרבנות, ולא להשתמש 
בכסף ישן. וניסן הוא ראש חודשים, ולכן מתחילים מניסן. וחודש לפני כן - מאדר, מתחילים לאסוף 
את השקלים, כדי שכבר בניסן הכסף החדש יהיה ויתחילו לקנות ממנו את הקרבנות. בכסף של מחצית 
השקל מקריבים את כל קרבנות הציבור, “את הכבש אחד תעשה בבוקר ואת הכבש השני תעשה בין 
הערביִם” )במדבר כ”ח, ד’(, וכן את כל הקרבנות של המוספים, של שבתות וימים טובים וראשי חודשים. 
והתורה ציוותה כן, כדי שלכל אחד מעם ישראל יהיה חלק בקרבנות. ודאי שהיו יכולים כמה עשירים, 
או אפילו עשיר אחד שיקח על עצמו את המימון של הקרבנות, אבל התורה לא רצתה כך, אלא כולם 
משתתפים בקרבנות. “העשיר לא ירבה והדל לא ימעיט” )שמות ל’, ט”ו(. ולא רק של האדנים, אלא גם 

במחצית השקל של הקרבנות - “לא ניכר שוע לפני דל” )איוב ל”ד, י”ט(. כולם שווים.



ירבה בצדקות אלא יתן פרוטה אחת )ואולי כמה פרוטות ב"ויברך דוד"(, העיקר שיהיה לו 
מצוַת צדקה בכל יום. והשיעור המינימלי לצדקה לאדם הכי מסכן כתוב בשלחן ערוך 
)יו"ד סי' רמ"ט ס"ב( שזה "שלישית השקל" בשנה. תעשה חשבון כמה זה יוצא, אם אמרנו 

שמחצית השקל זה 25 שקלים, אם כן שקל זה 50 שקלים, תעשה שליש מזה בשנה, זה 
17 שקלים בערך וזה כלום. בכמה פרוטות ביום אתה עובר את זה. לכן אומר הפלא יועץ 
]שאדם כזה לא ירבה בצדקות[, כי אם אתה נותן כמה פרוטות ביום, גם בעלי החובות 
לא יקפידו עליך, וניחא להו בהכי. אבל לא כדאי שיתן מעשר מכל ההכנסות שלו. ויש 
עוד מקרה שלא טוב שאדם יתן מעשר, אם על ידי שיתן מעשר יהיה לו מינוס בבנק, ויש 
בזה בעיה של רבית, ואל תעשה מצוה הבאה בעברה. כי כאשר אתה נכנס למינוס בבנק 

יש בזה בעיה גדולה של איסור רבית.

מצות הצדקה יש בכוחה להגן מכל מיני פגעים
אבל במקרה רגיל כאשר אדם נותן מעשר, הוא רואה ברכה בכסף שלו, ואמרו חז"ל טו. 

)שבת דף קי"ט ע"א(: "עשר תעשר" )דברים י"ד כ"ב( – עשר בשביל שתתעשר. תתן כסף לצדקה 

וה' יברך אותך, ואחר כך אתה תרויח יותר ויהיה לך ברכה בכסף. ואדם שלא נותן צדקה הוא 
חושב שהוא מרויח אבל אמרו חכמים: "מלח ממון חסר" )כתובות דף ס"ו ע"ב(, אם אתה רוצה 
שהממון שלך יתקיים, תחסר ממנו לצדקה. ויש שגורסים "מלח ממון – חסד", וזה אותו 
דבר. אדם שנותן מכספו מעשר, וכל שכן אם נותן חומש, יראה ברכה בעמלו. אומרים בשמו 
של החזון איש שאדם שנותן מעשר הוא מונע מעצמו לשלם לכל מיני רופאים ותרופות. 
לכן מצוות הצדקה יש בכוחה להגן על האדם מכל מיני פגעים ומרעין בישין ומחלות ל"א, 

כי היא מצוה מאד יקרה וחשובה. 

מה אפשר לתת מכספי מעשרות ומה לא?
והשאלה היא האם אפשר לחשב את "זכר למחצית השקל" מכספי מעשר, שהרי זה גם טז. 

צדקה, שנותנים את כספי "זכר למחצית השקל" לעניים, ובחזון עובדיה )פורים עמ' ק"ה( כתב 
שיותר נכון לתת אותו לישיבות, לתלמודי תורה, לכוללים להחזיק אברכים ולשאר מקומות 
של תורה, כי יש בזה תרתי, גם עניים וגם אתה מחזיק מקומות של תורה. ושם הוא הביא 
עוד שהרי מה היו עושים במחצית השקל בזמן בית המקדש? היו מבאים קרבנות שבאים 
לכפר, והיום התורה מכפרת על עוונותינו, לכן נכון לתת את הכספים האלה למקומות של 
תורה. וככה זה "לכפר על נפשותיכם" )שמות ל', ט"ו(. וא"כ לכאורה אפשר לתת את זה מכספי 
מעשר. אבל הרב עובדיה ע"ה אומר )שו"ת יחוה דעת ח"א סי' פ"ז( שהיות שכביכול זה כמו דבר 
שבחובה, שהרי אנחנו נוהגים לתת את "זכר למחצית השקל", ונכון שזה לא חיוב ממש 
אבל המנהג הפך להיות כמו נדר וחובה, ודבר שבחובה לא מחשבים אותו מכספי מעשר, 
כי את המעשר צריך לתת מדבר שהוא רשות – מכסף שאתה לא חייב לתת. והטורי זהב 
כותב )יו"ד סי' רמ"ט סק"א( שאם אדם למשל עלה לתורה והתחייב לתת צדקה, האם יכול לתת 
את זה מכספי מעשרות? והוא חילק שאם היה בדעתו שהוא מתנדב להביא את זה ממעשר, 
מותר. ואם הוא קנה מצוה והוא לא חשב להביא את זה מכספי מעשר, א"כ כבר חל עליו חיוב 
כי הוא נדר לצדקה, וזה הפך להיות דבר שבחובה, ואין לחשב את זה מכספי מעשר. ומי 
שרגיל לתת את זה מכספי מעשר גם אם לא חשב על זה בפירוש, יכול לחשב זאת מכספי 
מעשר כי מסתמא דעתו על כך. ולמדנו מדבריו שכאשר יש דבר שבחובה, אתה לא יכול 

לתת אותו מכספי 
גם  וא"כ  מעשר. 
עניָן של מחצית 
כעין  זה  השקל 
בית  בזמן  חובה. 
היה  זה  המקדש 
 - גמורה  חובה 
דאורייתא  חיוב 
פשוט  היה  וזה 
שאי אפשר לחשב 
מכספי  זה  את 
מעשר כי זה דבר 
אבל  שבחובה, 
שזה  בימינו  גם 
חובה  ממש  לא 
הרבה  כבר  מ"מ 
זה  את  קיבלו 
כחובה.  עליהם 
בחזון  כתב  אבל 
עובדיה )פורים עמ' 
ק"ד( שמי שהשעה 

דחוקה לו, והתנה מראש שמה שהוא מפריש מעשר זה בלי נדר, הוא יכול להחשיב את 
"זכר למחצית השקל" מכספי מעשר. אבל בסתם לא יחשב אדם את מה שהוא מפריש 
ל"זכר למחצית השקל" מכספי מעשר, אבל מה שנותן עבור נשים וילדים יכול לחשב 
מכספי כיון שאין להם חיוב של מחצית השקל כמו שאמרנו, וכך כתב מרן ראש הישיבה 

בס' סנסן ליאיר )סי' ב'(.

אם אפשר לומר על המעות, שאלו "זכר למחצית השקל"
צעק הרבה על אנשים שאומרים "זכר יז.  רבי יהוסף שוורץ בשו"ת דברי יוסף )סי' נ"ב( 

למחצית השקל", שהרי זה נראה כאילו אתה מקדיש את הכסף לקרבנות. ויש הלכה דומה 
לזה בשלחן ערוך בהלכות פסח )סי' תע"ז ס"ד( שכשאדם הולך לקנות בשר, לא יאמר "אני 
הולך לקנות לפסח", כי זה נראה כאילו הוא רוצה להקריב קרבן פסח, אלא יאמר "אני הולך 
לקנות בשר "ליום טוב". ואם כן אותו דבר כאן, מה אתה אומר "זכר למחצית השקל"? נכון 
שאמרת זכר, אבל למה להזכיר בכלל מחצית השקל, תתן סתם בלי להזכיר כלום. והוא 
עשה מזה רעש גדול. הרב עובדיה ע"ה הביא את זה בחזון עובדיה )פורים עמ' ק"א בהערה( 
ודחה את הדברים וגם רוב האחרונים לא הסכימו עם זה, כי אתה לא אומר "מחצית השקל" 
אלא רק "זכר". ומפסח אל תביא ראיה, כי לגבי פסח חכמים החמירו. וראיה לדבר מפסח 
עצמו - "ממקומו הוא מוכרע" )שבועות דף ז' ע"ב(, שהרי לגבי פסח כתוב שלא יאמר "אני 
קונה בשר לפסח" אבל בשר לחג מותר ]וכ"כ מרן ראש הישיבה נר"ו בס' ה' נסי ח"א עמ' 
י"ח. וזה מוכרח שאל"כ היה אסור בכל חג לומר כן ולמה אסרו רק בפסח[, והרי "בשר 
לחג" משמע בשר לחגיגה, אם כן תחשוש שהוא קונה חגיגה. אלא כנראה שבפסח היתה 
פרצה, שהיו אנשים מקריבים שחוטי חוץ12. ולכן רצו חכמים לעשות הרחקה גדולה, 
ואמרו שלא להגיד "אני קונה בשר לפסח". אבל גם לגבי פסח כתבו האחרונים )עיין בחזו"ע 
שם עמ' ק"ב בהערה( שבדיעבד אם אמר כך לא נאסר הבשר. ואם כן גם בעניין של מחצית 

השקל, לכתחילה יאמר "זכר למחצית השקל", לא יגיד "אני נותן מחצית השקל". יש כאלה 
לא יודעים ואומרים "קח מחצית השקל", אבל צריך לתקן אותם "לא אדוני, לא הבאת 

מחצית השקל אלא זכר מחצית השקל". 

אם אמר אני נותן "מחצית השקל" האם הכסף נאסר
אבל אם הוא כבר אמר לא נאסר. וכתב בחזון עובדיה )פורים עמ' ק"א בהערה( שזה כמו יח. 

אדם שהקדיש בטעות, כי אין פיו ולבו שווים, וכי הוא התכוון באמת שזה יהיה מחצית 
השקל ויקחו את זה לבית המקדש ויהיה אסור בהנאה?! )כי הרי אם באמת זה היה מחצית 
השקל, אז זה הקדש ואסור ליהנות מהכסף, ויש בו איסור מעילה, אף על פי שאין בית המקדש היום(. 

אלא הוא לא התכוון לזה ואין פיו ולבו שווים, והוא אומר "מחצית השקל" כי הוא לא יודע 

12.  עד היום נדמה לי שיש איזה כת )לא של יהודים, אלא של שומרונים או כת דומה( שמקריבים קרבן פסח.



איך לדבר. לכן לכתחילה צריך ללמד שלא אומרים "מחצית השקל" אלא "זכר למחצית 
השקל", אבל אם אדם לא ידע ואמר "מחצית השקל", לא צריך לחשוש שהכסף אסור 
בהנאה, אלא אפשר לקבל ממנו את הכסף ולהשתמש בו והכל יבוא על מקומו בשלום. 

כמה גדולה זכות אבותינו הקדושים
נאמר איזה דבר על הפרשה. קראנו בתפלה של משה רבנו: "ויחל משה את פני ה'" יט. 

"זכור לאברהם ליצחק ולישראל עבדיך אשר  )שמות ל"ב, י"א(, והוא אמר שם )פסוק י"ג(: 

נשבעת להם בך" )פסוק י"ג(, ומיד אחרי זה כתוב: "וינחם ה' על הרעה אשר דיבר לעשות 
לעמו" )שם פסוק י"ד(. וראיתי שרבנו בחיי אומר שאתה רואה אצל משה רבנו שהזכיר כמה 
דברים בתפלה שלו, ולא נענה עד שהזכיר זכות אבות: "זכור לאברהם ליצחק ולישראל", 
ומיד "וינחם ה' על הרעה". אתה רואה כמה גדולה זכות אבותינו הקדושים. ]וכך גם איתא 
בגמ' במס' שבת דף ל' ע"א[ ואומר רבנו בחיי שהדברים קל וחומר, שאם משה רבנו ע"ה 
לא נענה עד שהזכיר זכות אבות, קל וחומר שאנחנו צריכים להזכיר בתפלה שלנו את זכות 
אבותינו הקדושים. לכן אנשי כנסת הגדולה שתיקנו לנו את התפלה, תיקנו שנפתח את 

התפלה במלים: "אלוקי אברהם אלוקי יצחק ואלוקי יעקב".

"זה שמי לעולם וזה זכרי לדור דור"
יש עוד פסוק אחר בפרשת שמות, שמשה רבנו שואל את הקב"ה, כשאבוא לעם כ. 

ישראל מה אומר להם? והקב"ה עונה לו )שמות ג', ט"ו(: "כה תאמר אל בני ישראל ה' אלוקי 
אבותיכם אלוקי אברהם אלוקי יצחק ואלוקי יעקב שלחני אליכם, זה שמי לעולם וזה זכרי 
לדור דור". מה הפירוש זה שמי וגו'? רש"י פירש "זה שמי לעולם" - לעלם כתוב )חסר 
"וזה זכרי" – כאן לימד  וא"ו(, והכוונה שלא תקרא את שם הוי"ה, אלא תעלים אותו13. 

אותו איך להזכיר שם ה' באדנות כמו שאנחנו היום אומרים. אבל רבנו בחיי אומר שלפי 
הפשט מה זה "זה שמי לעולם"? כשאתה בא להתפלל לפני הקב"ה תתפלל אליו בסדר 
הזה : "אלוקי אברהם אלוקי יצחק ואלוקי יעקב", ככה רוצה הקב"ה שתזכיר אותו, עם 
האבות הקדושים. כל כך הוא אוהב את האבות - אברהם יצחק ויעקב! לכן בתחילה אנחנו 

מזכירים את האבות הקדושים. 

עם ישראל נשענים על האבות הקדושים
יש גם מדרש )שמות רבה פרשה מ"ד פ"א( על הפסוק "גפן ממצרים תסיע" )תהלים פ', ט'(, כא. 

שדורש מה הגפן – החיה, כשהיא צומחת נשענת על הענפים המתים, )כי הענפים של הגפן 
מאד רכים וצריך לתמוך בהם שהענבים לא יפלו לארץ, ולכן מה עושים? לוקחים קנים של עץ מת )לא עץ 

חי עם שרשים(, ומשעינים את העץ החי על אותם הענפים(, ככה עם ישראל נשענים על המתים. 

ומי זה המתים? אבותינו הקדושים - אברהם יצחק ויעקב, שעם ישראל נשען עליהם. 
"צדיקים במיתתם קרויים חיים" )ברכות דף י"ח ע"א(. גם אליהו הנביא ע"ה בהר הכרמל, 
)מובא בהפטרה שקראנו היום( התפלל שתרד אש מן השמים, והזכיר זכות אבות, "ה' אלוקי 

דַע כי אתה אלוקים בישראל" מלכים-א' י"ח, ל"ו(, ואחר כך  אברהם יצחק וישראל היום יִוָּ
כתוב: "ותפול אש ה' ותאכל את העולה" )שם פסוק ל"ח(. אנחנו רואים כמה חשובה הזכרת 

האבות לפני הקדוש ברוך הוא. 

"אף אם זכות אבות תמה, רחמי לא כלים"
אבל יש עוד פסוק בפרשה )שמות ל"ג, י"ט(: "אני אעביר כל טובי על פניך", ואומר רש"י כב. 

)ומקורו מדברי חז"ל(: הגיעה השעה שאתה צריך לראות בכבודי – כי אני צריך ללמד אותך 

סדר תפלה. למה? אומר לו הקב"ה כשביקשת רחמים הזכרת זכות אבותינו הקדושים 
ונושעת, כסבור אתה שאם תמה זכות אבות14, כבר אין מה לעשות?! אני אלמד אותך 
- על הצור, ואתה צפון  עכשיו מה לעשות, וכלשון רש"י: "אני אעביר כל טובי על פניך 
במערה. וקראתי בשם ה' לפניך - ללמדך סדר בקשת רחמים - אף אם תכלה זכות אבות, 
וכסדר זה שאתה רואה אותי, מעוטף וקורא שלש עשרה מידות, הוי מלמד את ישראל 
לעשות כן, ועל ידי שיזכירו לפני רחום וחנון יהיו נענים, כי רחמי לא כלים". יכול להיות 
שזכות אבות תמה, אבל רחמי לא כלים! ואז לימד אותו שלש עשרה מידות של רחמים. 
וכתוב שם בעניין שלש עשרה מידות: "וחנותי את אשר אחון וריחמתי את אשר ארחם", 
זאת אומרת לפעמים אני ארחם ולפעמים לא, אתם תזכירו שלש עשרה מידות ואני 
אראה, לפעמים ארחם ולפעמים לא – לפי העניין. אבל אחר כך בשעת מעשה אמר לו 
)שמות ל"ד, י'(: "הנה אנכי כורת ברית" - כרת ברית ששלש עשרה מידות של רחמים לעולם 

לא חוזרות ריקם, כלומר תמיד כשמזכירים שלש עשרה מידות הם לא חוזרות ריקם. 

לומר י"ג מידות בכוונה
ורבותינו תיקנו לנו לומר אותם אחרי התפלה. אמנם לא כל הקהילות נוהגים לומר כג. 

שלש עשרה מידות, אבל הספרדים אומרים, וגם החסידים אומרים. )הליטאים אומרים 

13.  כי אסור להגות את השם באותיותיו, ומי שעושה כן אין לו חלק לעולם הבא )סנהדרין דף צ’ ע”א(, 
זה דבר חמור. ואפילו אם אינו מזכיר ממש את שם ה’, אלא רק מזכיר את האותיות ברצף אסור, אלא 

יאמר יו”ד ק”י וא”ו ק”י או יאמר אותם שלא ברצף.
14.  יש מחלוקת בגמרא )שבת דף נ”ה ע”א( אם תמה זכות אבות או לא תמה זכות אבות.

אותם רק כשיש סליחות או תענית כמדומני, אבל אנחנו כל יום שיש תחנון אומרים אותם(. אבל צריך 

לדעת שכל יום שיש שלש עשרה מידות של רחמים, צריך להגיד את זה בכוונה, זו שעת 
רצון. הקב"ה אומר אני כורת ברית שבשעה שאומרים שלש עשרה מידות הן לא חוזרות 
ריקם. מה זה לא חוזרות ריקם? הכוונה שזה ודאי עוזר, לא חייב שהתפלה תתקבל במאה 
אחוז, הקב"ה הוא יחליט אם לקבל במאה אחוז או לא, אבל זה ודאי עוזר, לשליש או 

לרביע – לפי רצון ה'. 

"ואף גם זאת בהיותם בארץ אויביהם וכו' לכלותם, להפר בריתי"
ויש לנו פסוק אחר בפרשת בחוקותי )ויקרא כ"ו, מ"ד( שעכשיו נבין אותו: "ואף גם זאת כד. 

בהיותם בארץ אויביהם לא מאסתים ולא געלתים לכלותם, להפר בריתי אתם כי אני ה' 
אלוקיהם". הפסוק מדבר בשעת התוכחה, עם ישראל נמצאים בגלות ובצער, והוא אומר 
"ואף גם זאת בהיותם בארץ אויביהם" - אפילו שהם בארץ אויביהם, אני "לא מאסתים 
ולא געלתים". אבל המלה "זאת" יש בה רמז שאמר אותו מרן ראש הישיבה שליט"א )אסף 
המזכיר ערך זכות אבות( ש"זאת" ראשי תיבות זכות אבות תמה, כלומר "ואף גם זאת" - אפילו 

שנגיד שזכות אבות תמה )אפילו אם נאמר ככה, כי זה לא בטוח, יש בזה מחלוקת כמו שאמרנו(, 
בכל זאת "לא מאסתים ולא געלתים לכלותם להפר בריתי אתם כי אני ה' אלוקיהם" – כי 
רחמי לא כלים. נמצא שהפסוק בא להגיד לנו שאפילו שזכות אבות תמה, רחמי לא 
כלים. לכן כל יום בתפלה אנחנו מזכירים בתחילה זכות אבות – "אלוקי אברהם אלוקי 
יצחק ואלוקי יעקב", ואחרי שגומרים את התפלה אומרים את הסדר של הוידוי, ואז תכף 
אומרים את י"ג מידות של רחמים. עושים את שני הדברים: מזכירים זכות אבות ואחר 

כך י"ג מידות של רחמים. 

"והקב"ה מצילנו מידם"
אבל כמו שאמרנו כשאומרים את י"ג מידות של רחמים צריך להשתדל להגיד את זה כה. 

בכוונה. למה? כי אנחנו רוצים לעורר רחמי שמים ולכן צריך לומר את זה במתינות. אותו 
דבר בוידוי צריך לומר במתינות, לא לומר "אשמנו בגדנו" כאילו רק לגמור וזהו, אלא צריך 
להגיד את הכל בכוונה כמה שיותר, ובפרט כשמגיעים לי"ג מידות של רחמים. ובזכות זה 
הקב"ה מרחם על עם ישראל. בפרט שאנחנו נמצאים עכשיו בתקופה שרואים כבר הרבה 
סימנים של הגאולה, יש לנו סימן מובהק ביותר שהמלכות תיהפך למינות )סוטה דף מ"ט 
ע"ב(, ואין לך ממשלה של "למינים ולמלשינים" כמו של עכשיו! וחכמים כבר צפו את 

זה מראש ואמרו "המלכות תיהפך למינות". וגם "היוקר יאמיר", וכל הסימנים שיש לנו. 
המלחמה שיש להם זה לא איתנו, זה מלחמה עם הקב"ה - "מלחמה לה' בעמלק" )שמות 
י"ז, ט"ז(, נלחמים נגד התורה ונגד היהדות, אין להם דבר אתנו אלא עם הקב"ה, והוא יודע 

לטפל בהם. אם הוא שמר עלינו במשך כל הדורות, כמה שניסו הגויים במשך כל התקופות 
להשמיד אותנו - הן מבחינה גשמית והן מבחינה רוחנית, הקב"ה שמר עלינו כמו שאמרנו, 
"ואף גם זאת בהיותם בארץ אויביהם לא מאסתים", וכמו שהיה בענין של פורים שנגיע 
עוד מעט אליו. תמיד הקב"ה שמר עלינו בנסים ונפלאות גדולים, ולפי דרכי הטבע מזמן 
לא היינו צריכים להיות כאן. אבל הקב"ה הבטיח לנו בתורה, והוא שומר על עם ישראל 
בזכות האבות ובזכות רחמיו של הקב"ה. לכן גם עכשיו לא צריכים לפחד מהמצב. אבל 
מה שצריכים זה להתחזק יותר בלימוד תורתנו הקדושה וקיום המצוות ובתפלה לקב"ה. 
בעזרת ה' שהקב"ה יעביר ממנו את כל הממשלה הזאת, ונזכה לגאולה שלמה בבניין בית 

המקדש במהרה בימינו. אמן כן יהי רצון. 

מי שבירך אבותינו הקדושים אברהם יצחק ויעקב משה יוסף דוד ושלמה הוא יברך את 
מרן ראש הישיבה רבנו מאיר נסים בן כמסאנה שהקב"ה ירפאהו רפואה שלמה ויתן לו 
בריאות איתנה ונהורא מעליא לאורך ימים ושנות חיים. ויברך את כל השומעים, בין אלו 
שנמצאים כאן, בין אלו שלא נמצאים כאן, אלה ששומעים דרך הלויין, ואלה שקוראים 
בעלון. הקב"ה ימלא כל משאלות לבם לטובה ולברכה, ונזכה לגאולה שלמה  אחר כך 

במהרה בימינו אמן כן יהי רצון.



מהרס יצא שמש הכיצד?
תשובה לחידה נמצאת בעלון הנוכחי. תשובות ניתן לענות בקו 
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  )חובה לציין שם וכתובת בצורה ברורה!(. 

נא לשלוח התשובות עד יום ראשון בערב

פתרון משבוע קודם: ר"ש נ"ר, מי הוא ומי תלמידו? הוא הרשב"א, כך הוא מכונה 
על ידי תלמידו רבנו בחיי )השני(.  הזוכה: ניסן פלוטקין - צפת

פתרון התמונה: הגאון הגדול רבי צבי סימן טוב זצ"ל שהסתלק לפני כשבועיים. 
רב העדה האפגנית. הרביץ תורה עשרות שנים, והעמיד תלמידים חשובים. צדיק 

ועניו, ורבים השיב מעוון ע"י מאמציו לרשום תלמידים לחינוך התורני. 
זיע"א. הזוכה: יצחק טרבלסי - יבניאל

בשתי החידות, יש להקפיד לומר את התשובה והפרטים )כולל שם, כתובת 
וטלפון( בצורה ברורה! הודעה שאינה ברורה כולה למערכת, לא תיכנס להגרלה

פִּתְאםֹ קָרְתָה תַקָּלָה בַמָּטוֹס
אָדָם חַיָּב לִמְסרֹ נֶפֶשׁ עֲבוּר הַמִּצְווֹת, וְהַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא עוֹזֵר לוֹ, כִּי כְשֶׁאָדָם מִשְׁתַּדֵּל 

עַל דְּבַר מִצְוָה יֵשׁ לוֹ סִיַּעְתָּא דִּשְׁמַיָּא. מִישֶׁהוּ סִפֵּר לִי סִפּוּר: אָדָם אֶחָד חָזַר בִּתְשׁוּבָה 

נָסַע  וּמִשָּׁם  לְפַּנַמַה,  אֶחָד טָס  וְהִנֵּה יוֹם  לִשְׁמֹר שַׁבָּת,  וְהִתְחִיל  שָׁנִים  כְעֶשֶׂר  לִפְנֵי 

לִמְדִינַת קוֹלוֹמְבְּיָה, כְּשֶׁבָּא לַחְזרֹ לְפַּנַמַה, גֵּרְשׁוּ אוֹתוֹ, וְאָמְרוּ לוֹ שֶׁעָלָיו לָצֵאת מִיָּד 

בִּשְׁבִילְךָ, לֹא  טִיסָה  הַיּוֹם  "יֵשׁ  אָמְרוּ לוֹ:  שִׁשִּׁי",  יוֹם  "הַיּוֹם  לָהֶם:  אָמַר  לְיִשְׂרָאֵל. 

מְעַנְיֵן אוֹתָנוּ". אֲבָל הוּא שׁוֹמֵר שַׁבָּת וְלֹא יָדַע מַה לַּעֲשׂוֹת. יָשַׁב שָׁם בַּמָּטוֹס וְהִתְחִיל 

לְהִתְפַּלֵּל: "רִבּוֹן הָעוֹלָמִים תַּעֲשֶׂה שֶׁאֲנִי לֹא אֲחַלֵּל שַׁבָּת, כִּי זֶה שֶׁבַע-שְׁמוֹנֶה שָׁנִים 

שֶׁחָזַרְתִּי בִתְשׁוּבָה וַאֲנִי שׁוֹמֵר שַׁבָּת". פִּתְאםֹ קָרְתָה תַקָּלָה בַמָּטוֹס, וְאָמְרוּ: "רַבּוֹתַי! 

כָּל הַנּוֹסְעִים מִתְבַּקְּשִׁים לָרֶדֶת וְהַנְּסִיעָה תִהְיֶה בְּיוֹם רִאשׁוֹן!" תִּרְאוּ אֵיךְ קוֹרֶה נִסִּים 

כָּאֵלֶּה! )גליון 64 אות ל"ג והערה 22(

הַפְּגִישָׁה שֶׁהִצִּילָה אֶת עַם יִשְׂרָאֵל
לִפְנֵי חֻרְבַּן בֵּית הַמִּקְדָּשׁ ]הַשֵּׁנִי[ נִפְגַּשׁ רַבָּן יוֹחָנָן בֶּן זַכַּאי עִם הָרָשָׁע אַסְפַּסְיָנוּס, וּבִקֵּשׁ 

מִמֶּנּוּ, "תֵּן לִי יַבְנֶה וַחֲכָמֶיהָ", שָׁאַל אוֹתוֹ: בֶּן כַּמָּה אַתָּה? עָנָה לוֹ רַבָּן יוֹחָנָן שֶהוּא בֶּן 

מֵאָה וְעֶשֶׂר, אָמַר לוֹ: "טוֹב, בְּסֵדֶר". אֲבָל עָבְרוּ אַלְפַּיִם שָׁנָה מֵהַפְּגִישָׁה הַזּאֹת )מָתַי 

הוּא נִפְגַּשׁ אִתּוֹ? שָׁלֹשׁ שָׁנִים לִפְנֵי הַחֻרְבָּן בִּשְׁנַת שְׁלֹשֶׁת אֲלָפִים תתכ"ז, וְעוֹד מְעַט אַלְפַּיִם שָׁנָה(, 

וְהִיא הִצִּילָה אֶת עַם יִשְׂרָאֵל! וְאִלּוּ רוֹמִי עִם אַסְפַּסְיָנוּס וְטִיטוּס וְאַדְרִיָנוּס הָלְכוּ וְנֶעֶלְמוּ 

וְלֹא נִשְׁאַר מֵהֶם כְּלוּם. )פַּעַם רַבִּי חַיִּים דָּוִד הַלֵּוִי זַצַ"ל נָסַע לְרוֹמָא עִם כַּמָּה אֲנָשִׁים, וְהָיָה 

לָהֶם שָׁם מַדְרִיךְ שֶׁאָמַר לָהֶם: "בּוֹאוּ תִרְאוּ אֶת שַׁעַר הַנִּצָּחוֹן שֶׁל טִיטוּס", אָז שָׁאַל אוֹתוֹ רַבִּי חַיִּים 

)אוּלַי דֶּרֶךְ מְתַרְגֵּם אוֹ שֶׁדִּבֵּר אִתּוֹ בְאַנְגְלִית(: "תַּגִּיד לִי מִי נִצַּח בַּסּוֹף, אֲנַחְנוּ הַיְהוּדִים אוֹ אַתֶּם?" 

חָשַׁב רֶגַע וְאָמַר לוֹ: אַתֶּם נִצַּחְתֶּם!(. אַחַר כָּךְ רַבָּן יוֹחָנָן בֶּן זַכַּאי בִּקֵּשׁ עוֹד מֵאַסְפַּסְיָנוּס 

שֶׁיָּבִיא רוֹפְאִים שֶׁיְּרַפְּאוּ אֶת רִבִּי צָדוֹק, שָׁאַל אוֹתוֹ: "מַה קָּרָה לוֹ?" עָנָה לוֹ: "הוּא 

צָם אַרְבָּעִים שָׁנָה", שָׁאַל אוֹתוֹ: "לָמָּה הוּא צָם?" עָנָה לוֹ שֶׁהוּא צָם כְּדֵי שֶׁלֹּא תֵּחָרֵב 

יְרוּשָׁלַיִם, אָמַר לוֹ אַסְפַּסְיָנוּס: "אֲבָל אַתָּה רוֹאֶה שֶׁעוֹד מְעַט הִיא תֵּחָרֵב", אָמַר לוֹ: 

אִם הָיָה עוֹד אֶחָד כָּמוֹהוּ הִיא לֹא הָיְתָה נֶחֱרֶבֶת. הָיָה אָדָם כָּזֶה בְדוֹרֵנוּ לִפְנֵי הַשּׁוֹאָה, 

רַבִּי מֵאִיר יְחִיאֵל מֵאוֹסְטְרוֹבְצִי )זֶה גָאוֹן מְפֻרְסָם. אוֹמְרִים שֶׁהָיָה לוֹ מחַֹ מְיֻחָד בְּחֶשְׁבּוֹנוֹת, 

וּמַה שֶּׁאֲנָשִׁים מְחַשְּׁבִים בְּשָׁעוֹת הוּא הָיָה מְחַשֵּׁב בִּשְׁנִיּוֹת( שֶׁצָּם אַרְבָּעִים שָׁנָה. וּבְסֵפֶר יְחִידֵי 

סְגֻלָּה כָתְבוּ עָלָיו "הַצַּדִּיק שֶׁצָּם אַרְבָּעִים שָׁנָה", לָמָּה הוּא צָם? כִּי רָאָה בַחֲלוֹם אֶת 

הַגְּזֵרָה שֶׁהִתְרַחֲשָׁה ]הַשּׁוֹאָה[ בָּעֲווֹנוֹת הָרַבִּים, וְלָכֵן צָם שָׁנִים רַבּוֹת עַד שֶׁכֻּלּוֹ הָיָה 

עוֹר וַעֲצָמוֹת )וְהוּא נִפְטַר לִפְנֵי הַשּׁוֹאָה(. )גליון 83 הערה 22(.

בְּיוֹם תַּעֲנִית אֶסְתֵּר כָּל אֶחָד צָרִיךְ לָצוּם, רַק אָדָם שֶׁהוּא חַלָּשׁ 

אוֹ אֲפִלּוּ אָדָם שֶׁיֵּשׁ לוֹ כְּאֵבֵי עֵינַיִם פָּטוּר, כִּי הַתַּעֲנִית הַזּאֹת הֲכִי 

קַלָּה מִכָּל הַתַּעֲנִיּוֹת, מָה הַקּוּלָּא שֶׁיֵּשׁ בָּהּ? הָרִיטְבָּ"א )בסוף חידושיו 

לתענית( אוֹמֵר שֶׁחָתָן בְּתוֹךְ שִׁבְעַת יְמֵי הַמִּשְׁתֶּה צָרִיךְ לְהִתְעַנּוֹת 

בְּכָל הַתַּעֲנִיּוֹת, לָמָּה? דָּבָר רִאשׁוֹן, כִּי תַעֲנִית צִבּוּר דּוֹחָה שִׂמְחָה שֶׁל 

ם תִּשְׁכַּח יְמִינִי" )תהלים קל"ז  יָחִיד. וְדָבָר שֵׁנִי, "אִם אֶשְׁכָּחֵךְ יְרוּשָׁלִָ

ה'(. אָז כָּתְבוּ הָאַחֲרוֹנִים שֶׁהַטַּעַם הַזֶּה שַׁיָּךְ רַק בְּתַעֲנִיּוֹת רְגִילוֹת, 

ם, כִּי זֶה לֹא  אֲבָל תַּעֲנִית אֶסְתֵּר לֹא שַׁיָּךְ בָּהּ אִם אֶשְׁכָּחֵךְ יְרוּשָׁלִָ

לִזְכּרֹ יְרוּשָׁלַיִם אֶלָּא לִזְכּרֹ "דִּבְרֵי הַצּוֹמוֹת וְזַעֲקָתָם" )אסתר ט' ל"א( 

שֶׁבִּזְמַן אֶסְתֵּר, וְלָכֵן הַיּוֹם חָתָן פָּטוּר מִלְּהִתְעַנּוֹת תַּעֲנִית אֶסְתֵּר. 

וּמִי שֶׁיֵּשׁ לוֹ כְּאֵבֵי עֵינַיִם, הָרַמָּ"א )סי' תרפ"ו ס"ב( פוֹטֵר אוֹתוֹ, אֲבָל 

הָרַב זָצָ"ל בַּחֲזוֹן עוֹבַדְיָה )פורים עמ' ל"ט( כּוֹתֵב, שֶׁלְּאַחַר שֶׁיַּרְגִּישׁ 

טוֹב יַשְׁלִים וְיִתְעַנֶּה. אֲבָל יֵשׁ כָּאֵלֶּה שֶׁלֹּא צְרִיכִים לְהַשְׁלִים, כְּמוֹ 

חָתָן, חוֹלֶה מַמָּשׁ, חַלָּשׁ מִדַּי, הֵם לֹא צְרִיכִים לְהַשְׁלִים. )גליון 3 

אות מ' – ספר השיעור עמוד נ"ב, וגליון 154 אות ב'(.

"נִקְהֲלוּ לִזְרעַֹ אַחֲרֵי הָהָר וְחֻקַּת הַמַּטּוֹת נִצְּבָה"
הַשָּׁנָה פָרָשַׁת "וַיַּקְהֵל" לְבַד וּפָרָשַׁת "פְקוּדֵי" לְבַד, וּבְרבֹ הַשָּׁנִים הֵן מְחֻבָּרוֹת בְּיַחַד, אֲבָל הַשָּׁנָה - 

כֵּיוָן שֶׁהִיא מְעֻבֶּרֶת וְיֵשׁ לָנוּ שַׁבָּתוֹת נוֹסָפוֹת, לָכֵן מַפְרִידִים אוֹתָם. כַּמָּה זוּגוֹת פַּרְשִׁיּוֹת מִתְחַבְּרוֹת 

וּמִתְפָּרְדוֹת בְּמֶשֶׁךְ הַשָּׁנָה? שִׁבְעָה זוּגוֹת. וְיֵשׁ לָהֶם סִימָן יָפֶה )בספר שירי דוד דף נ"ה ע"ד(: "נִקְהֲלוּ 

לִזְרעַֹ אַחֲרֵי הָהָר וְחֻקַּת הַמַּטּוֹת נִצְּבָה", "נִקְהֲלוּ" זֶה וַיַּקְהֵל-פְקוּדֵי )רוֹשְׁמִים אֶת הַפָּרָשָׁה הָרִאשׁוֹנָה(, 

"לִזְרעַֹ" זֶה תַזְרִיעַ-מְצרָֹע, "אַחֲרֵי" זֶה אַחֲרֵי מוֹת-קְדוֹשִׁים, "הָהָר" זֶה בְּהַר-בְּחֻקּתַֹי, וְ"חֻקַּת" זֶה 

מִיד  חֻקַּת-בָּלָק, "מַטּוֹת" זֶה מַטּוֹת-מַסְעֵי, "נִצְּבָה" זֶה נִצָּבִים-וַיֵּלֶךְְ. לֹא תָּמִיד כֻּלָּן מְחֻבָּרוֹת וְלֹא תָָ

נִפְרָדוֹת, אֶלָּא כָל שָׁנָה עִם כְּלָלִים מִשֶּׁלָּהּ. וְיֵשׁ אַרְבָּעָה עָשָׂר סוּגִים שֶׁל שָׁנִים שֶׁנִּרְשָׁמִים בְּרָאשֵׁי 

תֵבוֹת בש"ה גכ"ה. )וּמוּבָאִים בְּסִפְרֵי הָעִבּוּר. עין בספר סלת נקיה פרק י"ד(. לְמָשָׁל הַכְּלָל שֶׁל "חֻקַּת 

וּבָלָק", שֶׁאֵינָן מִתְחַבְּרוֹת אַף פַּעַם בְּאֶרֶץ יִשְׂרָאֵל אֶלָּא רַק בְּחוּץ לָאָרֶץ. וְעָשִׂיתִי לִי סִימָן לָזֶה, 

"זוּג חֲמִשִּׁי בַחֲמִישִׁי", כְּלוֹמַר חֻקַּת וּבָלָק שֶׁזֶּה הַזּוּג הַחֲמִישִׁי בַּסֵּדֶר שֶׁהִזְכַּרְנוּ, הֵן מִתְחַבְּרוֹת רַק 

כַּאֲשֶׁר פֶּסַח חָל בְּיוֹם חֲמִישִׁי, וְרַק בְּחוּץ לָאָרֶץ. לָמָּה? אִם פֶּסַח חָל בְּיוֹם חֲמִישִׁי אִם כֵּן שָׁבוּעוֹת 

חָל בְּיוֹם שִׁשִּׁי, וַהֲרֵי בְחוּץ לָאָרֶץ עוֹשִׂים חַג יוֹמָיִם וְאִם כֵּן שָׁבוּעוֹת גַּם בְּשִׁשִּׁי וְגַם בְּשַׁבָּת, וְנִמְצָא 

שֶׁהַחוּצְנִיקִים הִפְסִידוּ פָרָשָׁה אֶחָת, לָכֵן אֵין לָהֶם בְּרֵרָה וְחַיָּבִים לְחַבֵּר פַּרְשִׁיּוֹת חֻקַּת-בָּלָק. אֲבָל 

בְּאֶרֶץ יִשְׂרָאֵל אֵין צרֶֹךְ לְחַבֵּר אֶת הַפָּרָשִׁיּוֹת הָאֵלֶּה. וּבַפַּרְשִׁיּוֹת שֶׁל סֵפֶר וַיִּקְרָא, דְּהַיְנוּ תַזְרִיעַ-מְצרָֹע 

וְאַחֲרֵי מוֹת-קְדוֹשִׁים וּבְהַר-בְּחֻקּתַֹי, יֵשׁ כְּלָל: בְּשָׁנָה פְשׁוּטָה ]כְּלוֹמַר שֶׁאֵינָהּ מְעֻבֶּרֶת[ מִתְחַבְּרוֹת 

וּבְשָׁנָה מְעֻבֶּרֶת נִפְרָדוֹת, וְאֵין בָּהֶן יוֹצֵא מִן הַכְּלָל. אֲבָל בִּשְׁאַר הַפָּרָשִׁיּוֹת יֵשׁ כְּלָלִים מְיֻחָדִים בָּזֶה.

בְּכַמָּה מְקוֹמוֹת יֵשׁ עוֹד מִנְהָגִים שׁוֹנִים בָּזֶה, אֲבָל לְאַט לְאַט מִשְׁתַּכְּחִים וְחוֹזְרִים לַמְּקוֹרוֹת. לְמָשָׁל 

בְּאַלְגִ'יר וּבְתוּנֶס )וְלֹא בְּגֶ'רְבָּא( נָהֲגוּ שֶׁאִם ראֹשׁ הַשָּׁנָה חָל בְּיוֹם חֲמִישִׁי בְשָׁנָה מְעֻבֶּרֶת, מְחַלְּקִים 

אֶת פָּרָשַׁת "מִשְׁפָּטִים" לִשְׁתֵּי פַּרְשִׁיּוֹת, פָרָשָׁה רִאשׁוֹנָה עַד "וְשָׁמַעְתִּי כִּי חַנּוּן אָנִי" )שמות כ"ב כ"ו(, 

וּפָרָשָׁה שְׁנִיָּה חוֹזְרִים שְׁלֹשָׁה פְסוּקִים מִן "אִם כֶּסֶף תַּלְוֶה אֶת עַמִּי" )שם פסוק כ"ד( וּמַמְשִׁיכִים עַד 

הַסּוֹף. וְזֶה מִנְהָג מוּזָר שֶׁכֻּלָּם הִתְפַּלְּאוּ עָלָיו, עַד שֶׁמָּצְאוּ אוֹתוֹ בְרַבֵּנוּ בַּחְיֵי )שם. ועיין בספר בינה 

לעתים עמוד קנ"ב( וּבְסֵפֶר הַחִנּוּךְ )מצוה שכ"ו-שכ"ח(, שֶׁכּוֹתְבִים פָּרָשַׁת מִשְׁפָּטִים לְבַד וּפָרָשַׁת אִם 

כֶּסֶף לְבַד. וְרַבִּי יוֹסֵף מְשַּאשׁ )אוצר המכתבים ח"ג מכתב אלף ש"ע( מַזְכִּיר אֶת הַמִּנְהָג הַזֶּה. לָמָּה 

עוֹשִׂים אֶת זֶה? כִּי בְכָל הָעוֹלָם כַּאֲשֶׁר ראֹשׁ הַשָּׁנָה חָל בְּיוֹם חֲמִישִׁי בְשָׁנָה מְעֻבֶּרֶת מַפְרִידִים אֶת 

פַּרְשִׁיּוֹת מַטּוֹת וּמַסְעֵי, וּמִשּׁוּם מַה בְּתוּנֶס וְאַלְגִ'יר לֹא רוֹצִים לְהַפְרִיד אֶלָּא תָמִיד מְחַבְּרִים אוֹתָן 

)וּמִי יוֹדֵעַ לָמָּה עוֹשִׂים אֶת זֶה?! ועיין בספר סלת נקיה עמ' כ"ד, ובספר בינה לעתים עמ' קנ"א, ובחומש 

בית נאמן אחרי פרשת משפטים(, וּמִמֵּילָא הֻצְרְכוּ לְחַלֵּק פָּרָשַׁת מִשְׁפָּטִים לִשְׁתַּיִם. וְעָשׂוּ לָהֶם סִימָן: 

"הָעוֹף", רָאשֵׁי תֵבוֹת: ה' עִבּוּר וְאֵלֶּה פַלֵּג, כְּלוֹמַר אִם "ה' – עִבּוּר" שֶׁראֹשׁ הַשָּׁנָה חָל בְּיוֹם חֲמִשִּׁי 

בְּשָׁנָה מְעֻבֶּרֶת, אָז "וְאֵלֶּה – פַּלֵּג" כְּלוֹמַר תֵּחָלֵק אֶת פָּרָשַׁת "וְאֵלֶּה הַמִּשְׁפָּטִים" לִשְׁתַּיִם. )וזה מובא 

בכמה ספרים. עיין בספר סלת נקיה ובינה לעתים שם(. אֲבָל הַמִּנְהָגִים הָאֵלֶּה הוֹלְכִים וּמִשְׁתַּכְּחִים מִן 

הָעוֹלָם. )פַּעַם רַבִּי בָּרוּךְ בֶּן חַיִּים זָצָ"ל אָמַר שֶׁבְּחַאלֵבּ הָיָה מִנְהָג לְחַבֵּר פַּרְשִׁיּוֹת קרַֹח-חֻקַּת בִּמְקוֹם חֻקַּת-בָּלָק, 

כִּי קרַֹח בַּעַל מַחֲלֹקֶת וְלֹא רוֹצִים לְהַשְׁאִיר אוֹתוֹ לְבַד, לָכֵן נוֹתְנִים לוֹ חָבֵר שֶׁיַּרְגִּיעַ אוֹתוֹ... אֲבָל אַחַר כָּךְ רָצוּ 

לְהַמְשִׁיךְ אֶת זֶה בְּאָמֵרִיקָה, וְלֹא הִסְכִּים לָזֶה אֶלָּא כְּמוֹ בְּכָל הָעוֹלָם. )וְשָׁמַעְתִּי אֶת זֶה מִמֶּנּוּ בִּשְׁנַת תשנ"ט 

בִּהְיוֹתִי בְּאַרְצוֹת הַבְּרִית((. )גליון 152 אותיות א' וב' והערה 3(.
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